
به هر حال شرایط 
ارزی کشور پر نوسان 

است و باشگاه تا 
می تواند باید از 

گرفتن مربی و بازیکن 
خارجی خودداری کند. 

باید توجه داشته 
باشند که در چنین 
شرایطی می توانند 
بازیکنی در داخل با 

همان توانایی جذب 
کنند. متأسفانه 

چون باشگاه های 
ما دولتی هستند 

مدیران ما فقط یاد 
گرفته اند پول خرج 
کنند و ضرر این کار 

آنها را کارخانجات 
می دهد. نکته دیگر 
اینکه با شرایط بازار 

ارز باید هر تعهد مالی 
که به خارجی ها دارند 

باید پرداخت کنند تا 
بیش از پیش متضرر 

نشوند

شهبازیان: متوجه 
سیستم استقلال 

نمی شوم
 ســبو شــهبازیان دربــاره شــرایط 
اســتقلال در آستانه بازی با ملوان 
بنــدر انزلی در هفته هفدهم لیگ 
برتــر فوتبــال، گفــت: »اســتقلال 
متأســفانه بــه ســپاهان باخــت و 
ســه امتیــاز حســاس را در شــروع 
نیم فصــل دوم از دســت داد. 
همیشــه گفتــم اســتقلال در ایــن 
فصــل بازیکنــان خوبــی دارد، ولی 
به عنــوان کســی کــه ایــن تیــم را 
دوســت دارد بایــد واقعیــت را 
بگویــم. وقتی بازی های اســتقلال 
را می بینــم بــه نظــر ســردرگم 
هســتند. بــازی را که آنالیز می کنم 
یــی مهره هــا و  متوجــه جابه جا
تیــم  کــه ســرمربی  سیســتمی 
انتخــاب می کنــد، نمی شــوم. ایــن 
همه بازیکــن خوب در خط حمله 
هســتند، ولــی تیــم نمی توانــد از 
موقعیت هــا اســتفاده کنــد.« این 
مدافــع قدیمــی اســتقلال بــا ابراز 
امیــدواری بــه اینکــه شــرایط ایــن 
تیم در بازی های آینده بهتر شــود، 
گفــت: »طرفــداران امــروز ســطح 
فوتبالی شــان بــالا رفتــه اســت و 
دوســت دارنــد فوتبالــی ببینند که 
همراه ســه امتیاز باشــد. ســال ها 
از اســتقلال ایــن ســبک بــازی را 
دیده ایــم و توقــع داریــم فوتبالــی 
بــازی کنــد کــه بــا امتیــاز همــراه 

باشــد.«

 
 همچنان 

به دنبال آلوز
 باشــگاه اســتقلال طــی هفتــه 
گذشــته و بــا ارســال نامــه ای بــه 
تراکتور، به صورت رسمی خواهان 
لــوز شــده بــود  جــذب ریــکاردو آ
یــن  ً ا ولــی تبریزی هــا صراحتــا
درخواســت را رد کرده اند، اما حالا 
خبــر می رســد کــه طبــق  بنــدی در 
قــرارداد آلوز، اســتقلال قصد دارد 
ایــن بازیکــن را بــه تهــران بیــاورد. 
گویــا در قــرارداد ایــن بازیکــن و 
تراکتــور  بنــدی وجــود دارد کــه او 
می توانــد در صورت جدایی قربان 
بردیــف از تراکتور جدا شــود. حالا 
نیز فتح الله زاده به همین منظور، 
موســوی زنــوز کــه پیــش از ایــن 
ســابقه کار در تراکتــور را دارد، 
مأمــور کــرده تــا مقدمــات حضــور 
بهتریــن پاســور لیــگ در تهــران را 
فراهــم کنــد. بایــد دیــد کــه جنگ 
بزرگ اســتقلال و تراکتور در نقل و 
انتقالات زمســتانی به ســود کدام 
یــک خاتمه خواهد یافــت. آبی ها 
دســت روی کلیدی تریــن بازیکــن 
تیم تبریزی گذاشــته اند و از طرف 
دیگر قصد دارند تا کاوه رضایی را 

نیــز برگرداننــد.

 
رشیدی: بازی خوبی 
از استقلال ندیده ام

 منصــور رشــیدی، پیشکســوت 
باشــگاه در واکنــش بــه ادعــای 
مدیرعامل باشگاه استقلال مبنی 
بــر حضــور لئونــاردو پادوانــی در 
بدنه مدیریت این باشــگاه گفت: 
»پادوانــی در ایــن تیم )اســتقلال( 
مصــدوم شــده و روی ویلچــر رفته 
اســت. بهتــر اســت باشــگاه پــول 
ایــن بازیکــن را بدهــد و طبــق 
قانــون کارهای لازم انجام شــود.« 
رشــیدی درباره تقابل آبی پوشــان 
مقابــل ملــوان در هفتــه هفدهــم 
رقابت های لیگ برتر گفت: »هیچ 
بــازی  بــرای تیم هایــی کــه بــالای 
جــدول هســتند، آســان نیســت. 
تیم ها تاکتیک خودشان را دارند. 
اســتقلال بــازی ســختی در پیــش 
دارد و این تیم باید از فرصت های 
خــود اســتفاده کنــد. چنــد هفتــه 
اســت کــه بازی های خیلــی خوبی 
از اســتقلال ندیده ایــم. الان ســه 
چهــار هفتــه اســت کــه اســتقلال 
موقعیت سازی خوبی ندارد و فکر 
می کنــم هــواداران از عملکرد تیم 

راضــی نباشــند.«

 zمصاحبه و خبر

حسین حسینی

به مس می رسد

کاپیتــان اســتقلال بــا شــرایطی که دارد به احتمــال فراوان می توانــد در بازی با 
مس کرمان تیم خود را همراهی کند. سیدحسین حسینی دروازه بان باتجربه 
و شماره یک استقلال چند روزی است دچار مصدومیت شده و با بدشانسی 
بازی با سپاهان را از دست داد. با توجه به وضعیتی که پای کاپیتان استقلال 
دارد، او مقابــل ملــوان در هفتــه هفدهــم نیــز غایــب خواهــد بــود. بــا توجــه به 

وضعیتــش احتمــالاً در هفته هجدهم می تواند بــه میدان برود.

مهدی سیدعلی

حساسیت خاص روی داور

مهــدی ســیدعلی داور تهرانــی لیــگ برتــر بــرای قضــاوت بــازی ملــوان و 
استقلال انتخاب شد. در مورد سیدعلی که به مرز بازنشستگی نزدیک 
شــده بایــد گفت اســتقلالی ها روی او حساســیت خاصی دارنــد. با توجه 
بــه اینکــه تیــم اســتقلال رکــورددار اعتــراض بــه داوری اســت می تــوان 
پیش بینــی کــرد کــه در بازی بــا ملوان هم ســاپینتو همیشــه معترض به 

ســیدعلی نیــز اعتــراض کند!

کوین یامگا

 بی ادعا و پرتلاش

یکــی از بهتریــن بازیکنانی که اســتقلال طی چند ســال اخیــر جذب کرده 
بــدون شــک یامگا بوده اســت. ایــن بازیکن بی ادعا فقــط به وظایف خود 
در زمیــن مســابقه توجــه دارد و تاکنــون بیشــترین تأثیــر مثبــت را بــرای 
اســتقلالی ها داشــته اســت. البتــه یامــگا میل نفــوذی بیشــتری دارد و از 
اینکــه در بعضــی مواقــع ســاپینتو در پســت دفــاع از او اســتفاده می کنــد 

زیــاد راضی نیســت.
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از کمپ آبی
5استقلال

 zگزارش

 

پنجــره نقــل و انتقالات اســتقلال به خاطر 
پرداخــت بدهــی میلیــچ و پین باز شــد، اما 
هنــوز خــوان ســومی باقــی مانــده اســت. 
پرونده مالی اســترا هر روز به خاطر نوسان 
بــازار ارز بــالا مــی رود! یعنــی اگر تــا چند روز 
پیش اســتقلال می توانســت این پرونده را 
بــا پرداخت 50 میلیارد ببنــدد، حالا چیزی 
نزدیــک 80 میلیــارد بایــد هزینه کنــد و اگر 
کمــی دیگــر دســت روی دســت بگذارنــد 
ایــن مبلــغ بالاتر هم می رود. چنین اتفاقی 
برای باشگاهی که دائماً از بحران مالی دم 
می زند خودزنی اســت و مدیران اســتقلال 
بایــد هــر چــه زودتــر پرونــده مالی اســترا را 
ببندنــد تــا بیــش از ایــن متضرر نشــوند. از 
ســوی دیگــر ایــن روزهــا برخــورد باشــگاه 
اســتقلال با سرمایه های خودش همچون 
ســیاوش یزدانــی نیــز جــای تأمــل دارد و 
تاکنون با انتقاد کارشناســان مواجه شده. 

البتــه در لابــه لای ایــن اخبــار بایــد ماجرای 
معلول شدن پادوانی که حاصل حضورش 
در تیــم اســتقلال بــود را نیــز اضافــه کــرد. 
تمــام ایــن بهانه هــای خبــری باعــث شــده 
تــا فتح اللــه زاده و ســایر مدیــران اســتقلال 
در صــدر اخبــار باشــند. به همیــن دلیل به 
ســراغ حمیدرضا واعظ، مدیرعامل ســابق 
اســتقلال رفتیــم تــا اتفاقات اخیر باشــگاه 

اســتقلال را همــراه بــا او واکاوی کنیــم.
 استقلال توانست بدهی میلیچ 

و گابریل پین را پرداخت کند؛ اما 
همچنان پرونده مالی استرا باز است 
و هر روز هم به خاطر نوسان بازار ارز 

بالاتر می رود؛ نظرتان در خصوص 
پرونده استرا چیست؟

به هر حال شــرایط ارزی کشــور پر نوســان 
اســت و باشــگاه تا می تواند باید از گرفتن 
مربــی و بازیکــن خارجی خــودداری کنند. 
بایــد توجــه داشــته باشــند کــه در چنیــن 
شــرایطی می تواننــد بازیکنــی در داخــل 
بــا همــان توانایــی جذب کنند. متأســفانه 

چــون باشــگاه های مــا دولتــی هســتند 
مدیــران مــا فقط یــاد گرفته اند پــول خرج 
کننــد و ضــرر ایــن کار آنهــا را کارخانجــات 
می دهد. نکته دیگر اینکه با شــرایط بازار 
ارز بایــد هــر تعهــد مالــی که بــه خارجی ها 
دارنــد بایــد پرداخت کنند تا بیش از پیش 

متضرر نشــوند.
 پادوانی در استقلال مصدوم شد 
اما این روزها با بی توجهی مدیران 
باشگاه استقلال مواجه شده! این 
در حالی است که وقتی او مصدوم 

شد مدیران استقلال در حالتی 
هیجان زده وعده های چشمگیر 

مالی دادند که با گذشت زمان به 
دست فراموشی سپرده شد!

در دنیای حرفه ای فوتبال اصولاً بازیکنان 
بیمــه می شــوند و وقتی این طــور مصدوم 
نهــا را پرداخــت  شــدند، بیمــه پــول آ
می کنــد. نکته اینجا اســت که دو باشــگاه 
اســتقلال و پرســپولیس دولتــی هســتند 
و ســازمان های دولتــی براســاس قانــون 

مکلف هســتند ســرمایه های خود را بیمه 
کننــد. ســؤال من این اســت ســرمایه این 
دو باشگاه چیست؟ مگر نه اینکه فوتبال 
به عنوان یک ورزش ســرمایه اش انســانی 
اســت، پس ســرمایه های باشــگاه دولتی 
منابع انســانی اش اســت. بازیکنــان برای 
دو باشــگاه اســتقلال و پرســپولیس کــه 
دولتــی هــم هســتند، ســرمایه محســوب 
می شــوند و مکلــف هســتند طبــق قانــون 

ایــن ســرمایه ها را بیمــه کننــد.
 پس منظورتان این است که اگر 

پادوانی الان بیمه بود می توانست 
پول خود را از بیمه دریافت کند؟

دقیقــاً همیــن طــور اســت. آیــا بازیکنــی 
کــه باشــگاهی خریــداری می کنــد جــزو 
ســرمایه اش محســوب نمی شــود؟ در 
چنین شــرایطی دیوان محاســبات کشــور 
نباید به این مسأله ورود کرده و از باشگاه 
اســتقلال بخواهــد چــرا ســرمایه اش را 
بیمــه نکــرده اســت؟ ایــن اتفــاق پادوانــی 
نمی توانــد دوبــاره برای یــک بازیکن دیگر 

پیــش بیایــد؟ نمونــه ایرانــی اتفــاق مگــر 
محمــد پارســا نبــود، حــالا پادوانــی اســت 
کــه بایــد تــا آخــر عمــر روی ویلچــر باشــد و 
هیــچ تضمینــی نیســت که در آینــده برای 
بازیکــن دیگری پیــش نیاید. حالا پادوانی 
بایــد در عنفوان جوانی کنج عزلت گزیند!

 در راستای برخورد حرفه ای با بازیکن 
و تصمیم درست با سرمایه ها به 

نظر می رسد باشگاه استقلال یک 
بار دیگر مرتکب اشتباه شده است! 
نظرتان در خصوص اخراج سیاوش 

یزدانی چیست؟ مگر او سرمایه 
استقلال نیست؟

من نمی دانم بین ســیاوش و سرمربی اش 
چــه گذشــته اســت. امــا فقــط می دانم که 
این طرز برخورد با بازیکن حرفه ای نیست. 
در اروپــا بــا ســرمایه های خــود این طــور 
برخــورد نمی کنند. بایــد اگر مربی بازیکنی 
را نخواســت با فروشش بتواند در آمدزایی 
کنــد. امــا در اینجا یک ســؤال پیش می آید 

در ایــران تــا کجــا حق با مربی اســت؟

واعظ: به خاطر شرایط ارزی باید از جذب خارجی ها اجتناب کرد

چرا استقلال پادوانی را بیمه نکرد؟

کسری بودجه تان را از جیب تماشاگران تأمین می کنید؟

فروش بلیت یک میلیونی به آسیب پذیرترین قشر جامعه
»بلیــت یــک میلیونی برای بازی اســتقلال و 
ملوان به فروش می رســد!« انتشار این خبر 
آن قدر عجیب بود که در آستانه بازی هفته 
هفدهــم اســتقلال هــر فوتبالــی را بهــت زده 
می کــرد. ســرانجام در ورزشــگاه بــه روی 
تماشــاگران بــاز شــد )البتــه فقــط 30 درصد 
از اســتادیوم قرار اســت پر شود!( اما همین 
مقــدار از ســکوها هــم بــا فــروش بلیت های 
میلیونــی به افــرادی خواهد رســید که قطعاً 
توان مالی بهتری دارند و اقشــار آسیب پذیر 
جامعــه از حضــور در ورزشــگاه محــروم 
می شــوند. بــد نیســت اطلاعــات مختــص 
فــروش را کــه روی خروجــی ســایت ها آمــده 
بــود، بــا هــم مرور کنیــم: »با توجــه به صدور 
مجوز حضور تماشاگران، بلیت فروشی بازی 

استقلال و ملوان روز گذشته آغاز شد و این 
در حالی بود که قیمت ها دو برابر شــده بود 
و افزایــش چشــمگیری داشــت. بــر اســاس 
قیمت هــای جدید بلیت های پشــت دروازه 
100هزارتومان و بلیت های روبه روی جایگاه 
200هزارتومــان بــه فــروش رســید. عــلاوه بر 
ایــن، قیمــت بلیت ها در جایــگاه ویژه نیز به 
یک میلیون تومان افزایش پیدا کرده بود.«
افزایش چشمگیر بلیت مسابقه ای که بعد 
از مدت هــا ســکوهای خالــی را پــر می کــرد، 
جــای تعجــب و البتــه تأمــل داشــت. بــه 
نظــر می رســید مســئولان به دلیــل بســته 
بــودن در ورزشــگاه ها و ضرری کــه به خاطر 
ســکوهای خالی شــامل حالشــان شــده بود 
تصمیــم گرفتند که این بار با افزایش بلیت 

ضررهــای گذشــته را جبــران کننــد. امــا بــه 
ایــن توجــه نکــرده بودنــد اغلب افــرادی که 
به عنــوان تماشــاگر ســکوها را پــر می کننــد 
قشــر آســیب پذیر جامعــه هســتند و خریــد 
بلیت هــای 100 هزارتومانــی نیــز آنهــا را بــه 
زحمــت می اندازد چه برســد به اینکه بلیت 
یــک میلیــون تومانــی در اختیــار آنهــا قــرار 
بگیــرد! بارهــا گفتــه شــده لطــف فوتبــال به 
تماشــاگرانش است و اگر این تماشاگران را 
از فوتبال بگیری جذابیتی نخواهد داشــت. 
حتــی کری هــای رایــج بیــن هــواداران هــم 
زیبایــی ایــن ورزش را دوچنــدان می کنــد، 
امــا اگــر قــرار باشــد ایــن ورزش پرطرفــدار 
کــه غالــب طرفدارانــش را افــراد کــم ســن و 
ســال و از قشــر آســیب پذیر جامعه تشکیل 

می دهنــد بــا رقم پــول بلیت بهــت زده کنیم 
با دســتان خودمان این تماشــاگر پرشــور را 
از فوتبال خواهیم گرفت. قرار نیست تاوان 
کســری بودجــه فوتبال را افــرادی بدهند که 
خودشان جزو سرمایه های بی چون و چرای 
فوتبــال هســتند. در ایــن چرخــه معیــوب 
فوتبــال کــه ریاســت آن بــا کلــی انتقــاد روی 
صندلی ریاســتش نشسته و ارکان انتخابی 
آن هــم قابــل نقــد هســتند، تصمیماتــی از 
ایــن قبیــل هم می توانــد مهر تأییدی باشــد 
بر ضعف های مدیریتی مردان فدراســیون. 
در هیاهــوی فوتبــال و در حالی که هیچ چیز 
در ایــن ورزش ســر جــای خــودش نیســت 
ســرمایه هایش کــه همانــا تماشــاگران آن 

هســتند را نگیریــم.

مهدیه دریابیگی
روزنامه نگار


